
هفته آخر آذر ماه بود كه رئيس جمهور در نخستين 
اجلاس ملي گزارش حقوق شهروندي اظهاراتي 
را درباره شنود و اس�تراق سمع شهروندان بيان 
داشت و بر اين نكته تأكيد كرد كه ما در يك فضاي 
امنيتي نمي خواهيم مرتب در زندگي خصوصي 
مردم برويم. روز گذشته حجت الاسلام والمسلمين 
اژه اي، سخنگوي دس�تگاه قضا نكاتي را درباره 
درخواست دستگاه هاي امنيتي كشور برای شنود 
مطرح كرد و گفت: بخش عمده درخواس�ت هاي 
شنود را خود دولت يعنی همان وزارت اطلاعات، 
انجام می ده�د كه البته قضات با هم�ه آن موارد 
موافق�ت نمي كنند، بلكه م�واردي خ�اص و در 
يك زمان مح�دود اين مج�وز صادر مي ش�ود. 
حجت الاسلام والمس��لمين غلامحسين محسني 
اژه اي، سخنگوي دستگاه قضا در يك صد و بيست و 
دومين نشست خبري با خبرنگاران در پاسخ به سؤالي 
در خصوص اظهارات هفته گذش��ته رئيس جمهور 
مبني بر شنود و اس��تراق سمع ش��هروندان اظهار 
داش��ت: هيچ مواردي را س��راغ ندارم كه به صورت 
غير مجاز كاري صورت گرفته باش��د و اگر دستگاه 
قضايي از اين موضوع اطلاع پيدا كند كه كسي بدون 
اذن و برخلاف قانون جايي را شنود كرده باشد، اين امر 
جرم است و برخورد جدي با آن صورت خواهد گرفت.  
سخنگوي دستگاه قضا در خصوص اينكه كدام يك از 
دستگاه هاي امنيتي بيشترين تقاضاي شنود را دارند، 
گفت: وزارت اطلاعات يكي از دس��تگاه هاي اصلي 
امنيتي ماست كه طبق قانون موظف پيگيري جرائم 
امنيتي و خنثي كردن توطئه ها بوده و زير مجموعه 

دولت اس��ت.  اژه اي ادامه داد: حداقل اين است كه 
بخش عمده شنودها به درخواست دولت كه همان 
وزارت اطلاعات باشد، انجام مي شود كه البته با همه 
آن موارد قضات موافقت نمي كنن��د، بلكه مواردي 
خاص و در يك زمان محدود اين مجوز صادر مي شود.  
س��خنگوي قوه قضائيه همچنين با ارائ��ه آمارهاي 
مختلف درباره افراد ممنوع الخروج و ممنوع المعامله، 
رفع تصرفات، زندانيان مرتبط مواد مخدر و تخلفات 
كار چاق كني تصريح كرد: از ح��دود 27هزار نفري 
كه به دليل تش��ابه اس��مي ممنوع المعامله بودند با 
اس��تعلام هايي كه ش��د 26 هزار و 359 نفر از آنها 
تعيين تكليف ش��دند. نزديك ب��ه 500 و اندي نفر 
باقي ماندند كه بايد تعيين تكليف ش��وند. در طول 
هشت ماه گذشته، 28 هزار و 145 هكتار رفع تصرف 
داشتيم كه كمك قابل توجهي است و 68 هكتار هم 
قلع و قمع صورت گرفته است. در ماه گذشته نزديك 
به 42درصد از زندانيان مربوط به مواد مخدر بودند. 
در هشت ماه گذش��ته، 248 تن مواد مخدر كشف 
شده اس��ت. بيش از 8 تن در جاس��ك كشف شده 
كه 100كيلوي آن هروئين است. در آذر ماه 63 نفر 
در زمينه تخلفاتي مربوط به جعل و كارچاق كني يا 
كارمند، وكيل و قاضي متخلف دستگير شدند كه از 
اين تعداد 37 نفر كارچاق كن و هشت نفر وكيل و سه 

نفر قاضي و تعدادي كارمند و كارشناس هستند. 
  پيشنهاد حكميت براي صحبت احمدي نژاد 

با قوه قضائيه پذيرفته نمي شود
محسني اژه اي در نشس��ت خبري درباره پيشنهاد 
تش��كيل حكميت در خصوص اينكه احمدي نژاد با 

قوه قضائيه صحبت كند، گفت: خير، به هيچ وجه اين 
پيشنهاد پذيرفته نمي شود. اين افراد مسائلي را مطرح 
كردند كه عناوين مجرمانه دارد و حتماً در نوع خود 

رسيدگي خواهد شد. 
 درباره صندوق فرهنگيان

وي در پاسخ به سؤال خبرنگار ديگري مبني بر اينكه 
آخرين وضعيت پرونده صن��دوق ذخيره فرهنگيان 
چيس��ت و آيا نتيجه تحقيق و تفحص مجلس به آنها 
گزارش ش��ده اس��ت، عنوان كرد: از آخرين وضعيت 
خبر ندارم، اما پرون��ده به دادگاه نرفت��ه و در مرحله 
دادسراست. رقم ها بستگي به ميزان كارشناسي ها دارد 

و تا بحث نهايي نشود، نمي توان رقم قطعي را گفت.
   چند پرسش ديگر

 محس��ني  اژه اي درباره پرونده مربوط به ستايش 
قريش��ي گفت: تغيير خاصي در اجراي حكم رخ 
نداده و طبق س��ؤالي كه از رئيس كل دادگستري 
داشتم، گفتند مس��ئله اي كه پيش آمده بود، رفع 
شده است و الان ديگر در مقام اجراي قانون و حكم 
هستند.  محسني اژه اي درباره بحث هاي بودجه اي 
نيز اظهار داشت: در برنامه ششم مقرر شد در كل 
بودجه 2/9 به قوه قضائيه تعلق گيرد. در لايحه اي 
كه گفته شد 2/9 در نظر گرفته شد، البته اين ميزان 
منهاي بودجه هاي استاني است كه حتي اگر آنها 
را ضميمه كنند كه نبايد ضميمه شود، اين ميزان 
2/6 مي شود. با اين تفاسير سال 97 نسبت به سال 
96 بودجه 5 درصد افزايش داشته است كه به هيچ 
وجه تكافوي تكاليف را نمي كند و در نتيجه تكاليف 
زمين مي ماند و شما مي گوييد چرا انجام نداديد. 

با اين افزايش ممكن است در پرداخت حقوق هم 
با مشكل روبه رو ش��ويم، البته از تنگناهاي دولت 
هم بي اطلاع نيس��تيم. اميدواريم مجلس كمك 
كند. در سال 96، 400 ميليارد تومان از وجوهي كه 
تخصيص داده شد، ارائه شد، اما به خزانه پرداخت 

نشده و ما گرفتار هستيم. 
  بس�ياري از افراد امثال بنده نياز به محافظ 

ندارند
س��خنگوي قوه قضائيه در پاسخ به س��ؤالي درباره 
برچيدن حفاظت شخصيت ها و آيا اين موضوع قانوني 
است، گفت: اين موضوع جزو اختيارات شوراي امنيت 
است و وزارت كشور تصميم مي گيرد براي چه كساني 
حفاظت در چه شرايطي باشد؛ بنابراين اين موضوع 
زير نظر شوراي امنيت كشور اس��ت و آنها تصميم 
مي گيرند چه كساني محافظ و چگونه محافظ داشته 
باشند.  محس��ني  اژه اي با بيان اينكه نظر شخصي 
بنده اين است كه بس��ياري از افراد امثال بنده نياز 
به محافظ ندارند، گفت: چندين بار هم به مسئولان 
نامه نوشتم كه به محافظ نياز ندارم. اگر بگوييم مطلقاً 
محافظ براي هيچ كس نباشد ، شايد درست نباشد، 
اما براي امثال من قطعاً نياز نيس��ت. ديدم كه يكي 
از نمايندگان مجلس گفته ب��ود مي خواهند در اين 
خصوص طرح بدهند كه به نظرم نياز به طرح نيست 
و شوراي امنيت مي تواند به راحتي تصميم بگيرد، چه 
كسي محافظ داشته يا نداشته باشد.  محسني  اژه اي 
در پاسخ به سؤال خبرنگار ديگري در خصوص اينكه 
اخيراً دادستان كل كش��ور با تأكيد بر همگرايي در 
خصوص آلودگي هوا در تهران گفته اند كه به عنوان 
مدعي العموم به اين موضوع ورود كرده اند، اين ورود 
به چه شكل است، اظهار كرد: بازرسي كل كشور سال 
قبل هم ورود داشته است و اين ورود به اين معناست 
كه براي برخي دستگاه ها به موجب قانون وظايفي 
تعيين شده اس��ت. اولين اقدام اين است كه بررسي 
شود دس��تگاه ها به وظايف خود عمل كرده اند يا نه. 
دادستان كل به دس��تگاه هاي مسئول مي رود و اگر 
لازم باشد دس��تور يا اخطار مي دهند يا بازخواست 
مي كنند و حتي در اين حضور توجيهات را مي شنوند، 
آقاي مسئولي گفت دعا كنيد باد بيايد، از اين هم غافل 

نشويد، اين كار را هم بكنيد. 
  فضاي مجازي بايد مديريت شود

اژه اي درباره اينكه رئيس جمهور در همايش حقوق 
ش��هروندي گفته اس��ت كه برخي در بحث فضاي 
مجازي معتقدند چون يك خودرو تخلف كرده بايد 
كل اتوبان را ببنديم، آيا چنين ديدگاهي در خصوص 
فضاي مج��ازي در قوه قضائيه وج��ود دارد، گفت: 
مطلقاً كسي چنين چيزي نه گفته و نه اعتقاد دارد 
و ما معتقديم فضاي مجازي بايد مديريت و بهترين 
اس��تفاده از آن ش��ود و از ضررهاي آن حدالامكان 
جلوگيري شود و اين حرف قوه قضائيه است كه بايد 

شناسنامه دار شوند و نقابدار نشوند. 
محس��ني اژه اي در خصوص برگزاري دادگاه دكل 
نفتي گفت: اي��ن پرونده هفت مته��م دارد و اولين 
جلسه دادگاه رس��يدگي به اين پرونده صبح امروز 

برگزار شد. 
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تهرانی ها خانه پدري شان را در شهرستان حفظ كنند !
اسماعيل نجار در اظهارنظري عجيب پس از وقوع زلزله 5/2 ريشتري در تهران گفت: جاي خاصي براي اسكان اضطراري پيش بيني 

نشده و مردم هرجا فضاهاي وسيعي بود، مي توانند مستقر شوند

رئيس كل بحران ايران در واكنش به زلزله تهران: 

بيشتر شنودها درخواست دولت است
سخنگوي دستگاه قضا :

مؤسس�ه ژئوفيزي�ك دانش�گاه ته�ران تنه�ا 
ديروز وقوع بيش از30 زلزل�ه را در ايران به ثبت 
رسانده اس�ت. ثبت اين زمين لرزه ها كار روزانه 
اين مؤسسه اس�ت و هر روز زلزله هايي كوچك 
گوشه اي از كشور را بدون آسيب جدي مي لرزاند، 
اما اين زلزله ها هر روز هم كوچك نيستند و گاهي 
بحران هاي بزرگ براي كش�ور ايج�اد مي كنند؛ 
بحران هايي كه تجربه نشان داده است به راحتي 
مديريت بح�ران كش�ور را غافلگي�ر مي كنند. 
سازمان مديريت بحران كشور زير نظر وزارت كشور 
فعاليت مي كند. اين نه��اد در س��ال 87 به منظور 
آمادگي و پيشگيري از بحران ها، ساماندهي و بازسازي 
مناطق آسيب ديده با استفاده از همه امكانات دولتي، 

عمومي، نظامي و انتظامي تأسيس شد. 
بزرگ ترين زمين لرزه اي كه روز گذش��ته مؤسسه 
ژئوفيزيك دانش��گاه ته��ران ثبت ك��رد، مربوط به 
شهرفارياب كرمان با شدت 4/3  ريشتر بود. آيا با وقوع 
زلزله اي شديدتر در شهرهايي بزرگ تر، اين سازمان 

باز هم غافلگير خواهد شد؟ 
 رئيس سازمان مديريت بحران مي گويد: ما توصيه 
مي كنيم كه مردم خانه هاي پدري شان در شهرستان 

را حفظ كنند تا وقتي زلزله آمد به آنجا بروند.
اسماعيل نجار در پاس��خ به اينكه چه راهكارهايي 
پس از وقوع زلزله پيشنهاد مي كند، افزود: اول اينكه 
آرامش خودشان را حفظ كنند. خبر هاي درست را با 
هم در ميان بگذارند و از هم اكنون به فكر ايمن سازي 
منازل باشند و در نهايت بايد با مردم شفاف بود. اگر 
در تهران زندگي مي كنند بايد ج��اي دومي را براي 

خود داشته باشند. 
  خودتان از خودتان مراقبت كنيد

وب سايت مؤسسه ژئوفيزيك دانش��گاه تهران، روز 
دوم دي ماه ه��م وقوع بيش از 40 زلزل��ه در ايران را 
به ثبت رسانده است. اين زلزله ها در ابعادي از 1/6 تا 

3/6ريشتر به وقوع پيوسته اند. 
اسماعيل نجار، رئيس سازمان مديريت بحران كشور 

در اظهارنظري عجيب پس از وقوع زلزله 5/2 ريشتري 
در تهران گفت: جاي خاصي براي اسكان اضطراري 
پيش بيني نش��ده و مردم هرجا فضاهاي وس��يعي 
بود مي توانند مستقر ش��وند. واقعاً فردي در جايگاه 
اسماعيل نجار، لحظه اي به اين موضوع نينديشيده 
مردمي كه هراسان از زلزله به خيابان ها ريخته اند، با 
شنيدن اين جمله او بايد چه واكنشي نشان دهند؟ 
آن هم در شرايطي كه همه راه هاي »فرار« از عوارض 
زلزله روي آنها بسته شده بود.  چنين سخناني نه تنها 
هيچ جاي توجيهي ندارد، بلكه اوج بي تدبيري يك 
مسئول را نشان مي دهد. مگر سازمان مديريت بحران 

براي همين مواقع تشكيل نشده؟ 
جالب اينجاست كه سوءتدبير سازمان مديريت بحران 
به يكي دو مورد خلاصه نمي ش��ود. در جريان زلزله 
اخير در كرمانشاه، همين مسئول بعد از نيمه شب 
روي خط شبكه خبر آمد و از اينكه خود او نيز از زلزله 

شوكه شده خبر داد!
  مدير بحران در سياحت كانادا

ماه گذش��ته هم پس از وقوع زلزله 6/1 ريش��تري 

كرمان با وجود خس��ارت هايي مالي اش اعلام ش��د 
كه اتفاق مهمي رخ نداده و جالب اينكه مدير بحران 
اس��تان در زمان وقوع زلزله نه تنها در استان كه در 

كشورمان هم نبود!
نجار در پاس��خ به برخي ادعاهاي مطرح ش��ده در 
رسانه هاي محلي در خصوص مرخصي طولاني مدت 
مدير كل ستاد بحران استانداري كرمان گفت: قرار 
نيس��ت زلزله با مديريت بحران هماهنگ كند، اما 
معاونان مدير بحران استان كرمان مي توانند پاسخگو 
باشند! خانواده مديركل در خارج از كشور سكونت 
دارند و محل زندگي آنها ايران نيست كه همين امر 
باعث سفر مدير بحران استان به خارج از كشور شده 
است.  بدين ترتيب مشخص شد كه مديركل بحران 
استان كه بايد به اقتضاي شغلش 24ساعت هر روز 
در تمامي سال در دسترس باش��د و به محض وقوع 
اتفاقاتي از قبيل زلزله به ياري مردم بشتابد، در كشور 

كانادا به سر مي برد!
به طور طبيعي همه م��ردم از اتفاقات غيرمترقبه و 
بلاياي طبيعي شوكه مي شوند، پس فرق فردي مانند 

اسماعيل نجار كه بر اساس مسئوليت خود قرار است 
از چنين اتفاقاتي شوكه نشود و آنها را مديريت كند با 
بقيه چيست؟ احتمالاً پاسخ در روستاي سرخه است! 
محل تولد نجار و روحاني و نزديك به روستاي آرادان 
)محل تولد احمدي نژاد( و به دليل هم محلي بودن، 
در يك دهه اخير بالاترين پست هاي مديريتي اش را 

تجربه كرده است. 
  مديريت شهري از مخفيگاه

محمدعلي نجفي، ش��هردار تهران نيز پس از پايان 
جلسه سوم مديريت بحران با اعلام وضعيت زرد در 
تهران گفت: دستگاه ها آمادگي خود را تا زمان سفيد 

شدن وضعيت ادامه خواهند داد. 
وي زلزله ملارد را يك مانور واقعي براي شهر تهران 
خواند و گفت كه اين زلزله باعث شده تا عملكرد مردم 

و مسئولان را رصد كنيم!
اين در حالي اس��ت كه ب��ا وجود اضط��راري بودن 
وضعيت تهران، ام��ا خب��ري از محمدعلي نجفي، 
شهردار اصلاح طلب پايتخت نبود. با اينكه مسئولان 
شهري و خدماتي تهران بارها در صدا و سيما حضور 
پيدا كردند، ولي شهردار تهران حتي يك پيام ساده 
براي مردم شهر نداش��ت.  نجفي در نهايت عكسي 
در صفحه اينستاگرام خود منتشر كرد و نوشت كه 
شب را در سوله هاي مديريت بحران تهران در كنار 
ش��هروندان و مديران بحران بوده و به طور مرتب از 
زمان وقوع حادثه پيگيري ه��اي لازم را انجام داده 
است.  وي نوش��ته كه »حجم انبوه كارها مانع از آن 
شد كه در تلگرام يا اينس��تاگرام اعلام حضور كنم؛ 
چراكه رس��يدگي به وضعيت پيش آمده را مهم تر 
و حياتي تر مي دانس��تم!« ف��ارغ از دغدغه هايي كه 
در مورد كم كاري هاي پرش��مار پيرام��ون موضوع 
آمادگي اساسي براي زلزله وجود دارد، به نظر مي رسد 
دست كم براي مديريت بحران هاي اينچنيني با همين 
امكانات موجود، هم كشور با مشكل جدي و اساسي 
روبه روست و چه بسا بخش بزرگي از بحران را بايد در 

خود سازمان مديريت بحران جست وجو كرد.

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

صفحه خبرگزاري فار س در اينستاگرام با انتشار اين عكس نوشت:
شانه هايت را براي گريه كردن دوست دارم. 

جعفرزاده، نماينده رشت در مجلس شوراي اسلامي گفته است: والله 
حقوق مجلس براي نماينده ها فاجعه اس��ت. 5ميلي��ون و 400 هزار 
تومان حقوق ميگيرم. چ��را بايد حقوقمان معادل يك كارمند س��اده 
باشد؟! استاد دانشگاه كه بودم در خانه مي خوابيدم و ماهي 8 ميليون 

مي گرفتم ! بعدا نگوييد چرا يك نماينده مجلس دزد شد!
اين ه��م چند واكن��ش توييت��ري و اينس��تاگرامي به اي��ن اظهارات 

خجالت آور: 
قاسم رحيمي: كس��ي كه دغدغه اش زياد ش��دن حقوقش از 5 به 8 
ميليونه، چطور ميتونه نماينده عده زيادي باشه كه به زحمت و با جون 
كندن حقوق كمتر از 2 ميليون ميگيرن و آخرشم دخلشون جوابگوي 

خرجشون نيست ؟!
هاني هاش�مي: نه به اي��ن آه و ناله جعف��رزاده، نه به تق��لا و تلاش 
مذبوحانش براي نماينده شدن كه زمان انتخابات داداشش رو در حال 

خريد و فروش رأي دستگير كردن. 
سفير عش�ق: آقاي جعفرزاده ايمن آبادي اگر كار نماينده مجلسي 
س��خته برو بخواب تو خونه همون حقوق 8ميليوني دانشگاه رو بگير. 

ديگه حضورت رو هم تو مجلس تكَرار نكن. 

ابوطيب ذيل اين عكس در توييتر نوشت:
تا ميايم يكم جنسا رو گرون كنيم، يه عده لرزشون ميگيره؛ به جهنم، 

خب بريد يه جايي كه ارزوني باشه !

يادي از اسوه تواضع كه »گفتني ها را گفت«
سال پيش تازه وارد روزنامه شده بودم و مجموعه همزمان كار جمع و 
جور كردن ويژه نامه منشور قانونگذاري به مناسبت روز مجلس را كليد 
زده بود. ليستي از مصاحبه شونده ها و افرادي را كه بايد قرار گفت وگو 
مي گذاش��تم ، روبه رويم قرار دادند. يكي از مصاحبه شونده ها آيت الله 
حائري شيرازي بودند. در لحظه اول تصور كردم ايشان از جمله افرادي 
خواهد بود كه دسترسي به ايشان سخت و مصاحبه غير ممكن خواهد 
بود. بعد از تماس ب��ا افراد مختلف ليس��ت، در اوج نا اميدي بالاخره به 
سراغ ايشان رفتم. با تماس اول به آقايي كه مسئول هماهنگي كارهاي 
حاج آقا در تهران بود متصل ش��دم. نه معرفي نامه، نه بي اعتمادي و نه 
سخت گيري! تنها چيزي كه ازم خواستند ارسال محورهاي گفت وگو 
بود. بر خلاف همه راه هاي سختي كه براي گرفتن مصاحبه معمولي از 
يك نماينده مجلس دوره اولي رفتم، گفت وگوي خوب، صميمي و چند 
ساعته من با آيت الله حائري شيرازي از همه ساده تر، بي دغدغه تر و در 

عين حال پربارتر برگزار شد. 
دو روز بعد قرار ساده من با آيت الله حائري شيرازي، ساعت 10 صبح يك 
روز پاييزي در منزل شخصي ايشان كنار حوزه علميه امام خميني )ره( 
در محله ازگل گذاشته شد. بدون هيچ بازرسي، تفتيش و حتي تحويل 
وسايل به همراه عكاس روزنامه وارد منزل ايشان شديم. همسر آيت الله 
به استقبال آمد و گفتند حاج آقا در حال تجديد وضو هستند. خانه ساده 
و بي آلايشي بود. توسط همسر ايشان به اتاق كار آيت الله حائري شيرازي 
هدايت شديم. هنوز چاي ما به اتمام نرسيده بود كه حاج آقا وارد اتاق 

شدند. در همان اتاق ساده گفت وگوي ما شروع شد. 
چند روز پيش وقتي مصاحبه همسر آيت الله حائري و دغدغه هميشگي 
ايشان در مورد علوم انساني، بانك و ربا را خواندم، به متن اولين و آخرين 
گفت وگويم با ايشان مراجعه كردم. موضوع مصاحبه جايگاه قوه مقننه 
در مدل حكومت اس��لامي بود، اما س��ه محور علوم انساني - اسلامي، 
بانك ها و ربا در متن گفت وگو در كلام ايشان شنيده شد. خاطرم هست 
در گفت وگو با »جوان« نيز معتقد بودند، اولويت اول بايد علوم انساني 
و اسلامي باشد و تأكيد داشتند: ما كي حرف اسلام را در دانشگاه هاي 
خارج گفتيم و آنها فحش دادند؟ هيچ يك از اساتيد دانشگاه هاي جهان 
اعم از امريكا و اروپا مغرض و نفهم نيستند! مردم اگر خوبي هاي اسلام 

را بدانند بدان علاقه مند مي شوند. 
نكته ظري��ف و منطقي دينداري به همراه سياس��ت وقتي بيش��تر در 
گفته هاي آيت الله حائري شيرازي نمايان شد كه اظهار داشتند: علم و 
دين مثل اكسيژن و هيدروژن هستند كه با تركيب يكديگر آب حيات 
مي شود. اسلام را بايد به صورت علوم انساني كشف كرد. در حال حاضر 
غرب علم و علوم انساني را در تمام زمينه ها دارد، اما جنبه ديني ندارد و 

بر عكس ما از اين سمت افتاديم و به لحاظ علمي در تنگنا هستيم. 
ديدگاه ديگر آيت الله حائري شيرازي مربوط به همان دغدغه بانك هاي 
ربوي بود كه با انتقاد در اظهارات خود بيان داشتند: نظام سرمايه داري 
هم به گونه اي كه ما بانكداري مي كنيم، عمل نمي كند! رويكرد ايشان 
نسبت به تغيير ش��اكله مجلس به عوام و كارشناسان هم از نكات قابل 
اهميت بود كه مجلس فعلي را ايوان پي شكسته توصيف كرده و خاطر 
نشان كردند: سال هاست اين را گفتم و دوزاري آقايان نمي افتد. ايشان 
خطاب به نمايندگان هم س��خن قابل تأملي بيان داش��تند كه بايد به 
مجلس��يان گفت قانون كم تصوي��ب كنيد، اما خ��وب تصويب كنيد. 

ريشه اي و با قيام و قعود قانون تصويب كنيد. 
آيت الله حائري شيرازي در نهايت هم گفتند: »گفتني ها را گفتم و شما 
اگر توانستيد منتقل كنيد.« خاطرم هس��ت بدون هيچ كم و كاستي 
تلاش كردم تا كل مصاحبه در ويژه نامه چاپ ش��ود و همين هم شد و 
حتي در ستوني نقل خاطره اي هم از ايشان نوشتم. مصاحبه تمام شده 
بود كه آيت الله حائري به سمت يخچال منزل رفتند، دو خوشه تازه انگور 
برداشتند و به دس��ت من و همكارم دادند و به شوخي و جدي گفتند: 
قطعاً تا مادامي كه انگورها را نخورديد اجازه خروج از منزل را به ش��ما 
نخواهم داد و قطعاً دلخور مي شوم. همينطور كه مشغول خوردن انگورها 
بوديم به خواسته عكاس مجموعه، به همراه آيت الله حائري وارد محوطه 
حوزه براي عكاسي شديم. نه خبري از محافظ بود، نه دغدغه ايستادن 
در فضاي باز منزل و همه برخاس��ته از يك چيز بود: تواضع و فروتني 

خاص آيت الله حائري شيرازي، خدايش رحمت كند.

نیره ساري

عليرضا سزاوار
  گزارش  2

  گزارش  یک

  وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفت: جزئيات و زمان دقيق توزيع 
سبد غذايي جديد طي دو هفته آينده اعلام خواهد شد و شامل تمامي 

افرادي است كه در گذشته هم دريافت كردند. 
   عضو هيئت رئيسه شوراي ش��هر تهران گفت: ديدگاه كارشناسان 
مستقل در خصوص پلاسكو بايد در كنار هم متمركز و از شكل مطالعات 

كتابخانه اي خارج شود. 
   وزير كش��ور درب��اره حواش��ي زلزله ته��ران گفت: كارشناس��ان 
زمين شناسي در مصاحبه هايشان مصلحت و سياست اجتماعي كشور 

را در نظر نمي گرفتند و بي پرده صحبت مي كردند. 
   رئيس ش��وراي ش��هر تهران با ابراز بي اطلاعي از جزئيات پيشنهاد 
شهرداري در خصوص توقف طرح سالانه ترافيك گفت: مي توانيم در 

اين زمينه از تجربيات ساير كشورها استفاده كنيم. 
   مديركل ش��وراي عالي آموزش و پرورش گفت: ما ح��دود 750 اداره 
آموزش و پرورش در سطح كشور داريم، در حالي كه 340 شهرستان داريم. 

در واقع دو برابر تقسيمات كشوري ما اداره آموزش و پرورش داريم. 
  عضو شوراي شهر تهران گفت: مردم در شب زلزله تكليفشان روشن 

نبود و رسانه ها نيز به جاي آگاهي بخشي، توليد وحشت مي كردند. 
   رئيس سازمان محيط زيست گفت: امنيت زيست محيطي و حقوق 
نسل هاي بعد قابل چشم پوشي نيست و حاكميت بايد تكليف خود را با 

زياده خواهي صنعت مشخص كند. 
   عضو هيئت رئيسه شوراي شهر تهران گفت: ش��هردار تهران بايد 
گزارشي از اقدامات انجام شده از سوي ستاد مديريت بحران شهر را در 

بحث زلزله ارائه كند. 

علي شيربند| ميزان

دولت شنود، دولت اعتدال
بعيد اس��ت كه دولتي در جهان به ان��دازه دولت ايران ب��ه چنين حجم 
گسترده اي از اطلاعات مردم دسترسي داشته باشد. مردم بابت بسياري 
از كارها به هر نهاد دولتي ك��ه مراجعه مي كنند بايد فرم اطلاعات فردي 
را تكميل و تحويل دهند.  نهادهاي دولتي ب��ا اين حجم از اطلاعات چه 
مي كنند؟ چگونه اطلاعات شخصي بسياري از مردم در سازمان هاي دولتي 

حفظ و نگهداري مي شود؟
اين در حالي است كه حسن روحاني، رئيس جمهور و رئيس شوراي عالي 
اداري، فروردين امس��ال مصوبه اي را براي اجرا ابلاغ كرده كه به استناد 
آن، رهگيري و شنود ارتباطات اينترنتي، تلفني، كلامي و حضوري افراد 
در دس��تگاه هاي اجرايي در صورت ضرورت در چارچ��وب قوانين انجام 

مي شود. 
وزير ارتباطات هم روز گذش��ته در اين زمينه با تأكيد بر ضرورت حفظ 
اطلاعات شخصي كاربران توس��ط اپراتورها گفت: اپراتور بي جا مي كند 
اطلاعات مشتريانش را در اختيار ديگران مي گذارد؛ حتي خودشان هم 

نبايد از اين اطلاعات استفاده كنند. 
محمدجواد آذري جهرمي در همايش سراسري مديران وزارت ارتباطات و 
فناوري اطلاعات و شركت هاي تابعه با انتقاد از برخي اقدامات اپراتورها در 
زمينه در اختيار گذاشتن اطلاعات كاربران در اختيار شركت هاي تبليغاتي 
گفت: اپراتور بي ج��ا مي كند اطلاعات مش��تريانش را در اختيار ديگران 

مي گذارد. حتي خودشان هم نبايد از اين اطلاعات استفاده كنند. 
وي با اشاره به ضرورت حفظ حقوق مصرف كنندگان  در عرصه ارتباطات 
و فناوري اطلاعات اظهار كرد: بايد به خواسته هاي مردم توجه شود. مردم 
دسترسي ارزان، پرسرعت و امن را نياز دارند كه ما موظفيم كيفيت آن را 

تضمين كنيم. اولين ابزار ما براي تضمين كيفيت افكار عمومي است. 
وزير ارتباط��ات همچنين ب��ا بيان اينك��ه حق الناس برگردن ماس��ت، 
گفت: به رئيس س��ازمان تنظيم مق��ررات و ارتباطات راديويي دس��تور 
دادم، سرش��ماره هاي اصلي يك اپراتور را كه براي مردم از طريق ارسال 

پيامك هاي زياد ايجاد مزاحمت مي كرد، متوقف كند. 
جالب اينكه روز گذش��ته س��خنگوي دس��تگاه قضايي هم در نشس��ت 
خبري اش گفت: وزارت اطلاعات يكي از دس��تگاه هاي امنيتي است كه 
پيگير جرائم امنيتي و زير مجموعه دولت است و درخواست شنود بيشتر 
از سوي همين وزارتخانه مطرح است، البته ما با همه درخواست هاي شنود 
هم موافقت نمي كنيم.  محسني اژه اي در پاسخ به اينكه رئيس جمهور در 
همايش حقوق شهروندي از موضوع شنود مكالمات شهروندان گلايه مند 
بوده است، گفت: من موردي را سراغ ندارم كه غير مجاز شنودي رخ داده 
باش��د و اگر ما هم با اين موضوع برخورد كنيم، قطع��اً جرمي رخ داده و 
رسيدگي مي كنيم.  بنابراين نگهداري اطلاعات و حريم خصوصي افراد 
دامنه گس��ترده اي دارد و واجد حساسيت هاي اساسي است كه توجه به 
آن از حقوق اوليه بشر به حساب آمده اس��ت.  دولت حق ندارد يك اصل 
استثنايي را چنان گسترش دهد كه خود استثناي اصل شود. به همين 
دليل كه شنود و موارد شنود بايد احصا شود و بعد از رفع اتهام هر كسي 
بتواند مواردي كه از دستگاه هاي مخابراتي او اطلاعات جمع آوري شده 
را با تعيين نوع اطلاعات و اطمين��ان از اينكه اطلاعات بعد از جمع آوري 
امحا شده يا نه را از دستگاه هاي ذي ربط بخواهد و آنها نيز مكلف باشند 
كه اطلاعات را به افراد بدهند.   در حالي ك��ه دولت نه تنها چنين حالت 
بازدارنده اي را حتي در حقوق ش��هروندي اش در نظر نگرفته، بلكه رانت 
شنود را هم داشته و مي تواند به راحتي مخالفت هاي عليه خود را به جاي 

اصلاح ساختار به دور زدن مخالفت ها بدل كند. 

علیرضا دهلوی

سخنگوي سازمان ثبت احوال:

ميانگين زمان زندگي مشترك زوجين طلاق 
گرفته ۹ سال است

س�خنگوي س�ازمان ثبت احوال كش�ور گف�ت: ميانگي�ن زمان 
زندگي مش�ترك زوجيني كه طلاق گرفته اند، ۹ سال و همچنين 
ميانگي�ن س�ن ط�لاق در م�ردان 3۶ و در زنان 3۱ س�ال اس�ت. 
سيف الله ابوترابي در نشست خبري بزرگداشت روز ثبت احوال كه امروز 
)يكشنبه( برگزار شد، با اش��اره به آمار و ارقام ثبت شده در ثبت احوال 
اظهار كرد: ميزان عمومي مرگ و مير در ايران 4/7 به ازاي هر هزار نفر 
جمعيت اس��ت.  ابوترابي در رابطه با فراواني نام هاي انتخاب ش��ده در 
9 ماه سال 96 گفت: براي پسران نام هاي اميرعلي، محمد، اميرحسين، 
ابوالفضل و علي و براي دختران نام هاي فاطمه، زهرا، زينب، نازنين زهرا، 
يسنا بيشترين فراواني را دارند.  وي افزود: ميانگين سن در اولين ازدواج 
براي دختران 23 سال و براي پسران 27 س��ال است و ميزان عمومي 
طلاق در كشور 2/1 به ازاي هر هزار نفر جمعيت است.  ابوترابي گفت: 
ميانگين زمان زندگي مش��ترك زوجيني كه طلاق گرفته اند، 9 سال 
است و ميانگين سن طلاق در مردان 36 سال و در زنان 31 سال است. 

مبارزه با جانوران موذي فراموش نشود
محمدي � ته�ران:  از ش��هرداري تقاضا مي ش��ود كنترل جمعيت 
جانوران موذي همچون موش و گربه را فراموش نكند. در روز روشن در 

كنار مخازن جمع آوري زباله اين جانوران جولان مي دهند. 


